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ON RESUMPTION

CHAIRMAN : Mr. Attorney, who can best give us information
as to the mechanics and procedure of the polling on June lst ?

ATTORNEY GENERAL: Mr. Smithyman, Sir.
CHAIRMAN The last witnesgss ?

ATTORNIY GUNERAL s Yes, Sir. The Supervisor of Elections

was a contract officer who has gone back to Ingland.

CHAIRMAN ¢ I rather imagined you would be calling him,

ATTORNEY GENERAL. : No, he is in tngland.

CHATRMAN ¢ Was any pamphlet prepared for returning officers 1

ATTORNZY GENERAL: I think so, yes, Sir,

CHAIRUMAN 3 It is quite an important point in the sequence

of cvents, We require specific evidence of the mechanics,

ATTORNZY GENERAL : I think Mr., Smithyman has gone. He
was the Deputy Supervisor of Ilections and also acted as Supervisor

at the time. He would be able to give evidence.

CHATRMAN He would ? In the cvidence Mr. Smithyman gave
yesterday he only spoke generally of what took place on polling day,
becausc he had another duty to perform. I think we would prefer

someone who was more directly concerned with the polling,

ATTORNEY GENERAL: I can call the returning officers in

one or two constituencics,

CHATRMAN : Would it be possible to call the returning

officer of the polling station at Gulioni ?

ATTORNEY-GENERAL : Gulioni ?  Mr. Hamilton, yes.
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MR. DOURADO: You might consider the question of recalling
Mr, Smithyman. Before the clections he was lecturing the presiding

officers, returning officers,

CHAIRMAN s If you think so, by all means. We want the best
cvidencc. If you think Mr. Smithyman is best able to do it I would like
a statement taken from him directed to thesec particular points and then

we will recall him.

ATTORNEY GENERAL And Mr. Hamilton who was the returing

officer for Raha Leo,

CHATRMAN Who could give a short statement. We would be
much obliged if you would, and I am sure it would be helpful to the

mecmbers of the Bar,

ATTORNEY GENERAL: I eave here the racial and territorial

composition of the Zanzibar Police Force.

MR, KANJI: If you please, Mr. Chairman, I will not make
an ordinary address. I will start by calling my witnosses so that I

will not have to repeat again at the end,

(Interpreter duly sworn.)

Mr, MZEE bin JUMA callcd and sworn.

Examined by MR, KANJI.

Mr. Mzce bin Juma, are you an African ?
Yeos, Site I am an African, a Swahili.,
Your birthplace is Zanzibar ?

I was born in Pcmba,

Are you a laundry man by occupation ?

Yes, I am a dhobi.
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CHATRMANs Where does he work or live ?
Ao I work for Seyyid Jamshid, for Mr. Rame; and anybody else.
Qe Where does he live ?

A I live at Mbuyuni (Illustratod on map.)

MR. KINJTIs Tou work at Mbuyuni in Zanzibar, is that correct ?
A, Yes,

You remember on 1lst June, 1961 ?

Yes,

You went to hospital early in the morning ?

Yes,

Why did you go to the hospital ?

I went to enquire from the Sister.

Enquire what ?

I went to enquire from the Sister as to what time I could
go and collect the patients so that they may be able to go and vote in
their different constitucncies.

Are you a member of the Z.N.P. ?

Yos,.

What reply did you get from the Sister on your enquiry ?

I was told to go away and rcturn at one o'clock after

they had hoen troated and fed,

Qe Where did you go after you left the hospital ?
/ I went to our hecadquarters.
Is that at Darajani ?
Yes,
Did you then approach one Maulidi Macho Mzungu, an agent
of the Nationalist candidate at Darajani ?
Ao " Yes,
Q. Did you ask her to supply you with a list of patients

at the hospital who werc members of the Z.N.P. and woulld voic T~ ZRy R

A i Yess




Q. Did Macho ask you to accompany her to Darajani polling
station so that she could give you the names ?

A Yes,

Qe Did you go with her ?

e Yese

Qe Where did she ask you to wait at the time when she went to
get the names of the hospital paticnts ?

Lio At Darajani on the road lcading to Mtendenis I stood on
the side of the road,

Qe Could you tecll us what happencd to you whilst you were
standing therc ?

Ay As I was waiting for her becausc I was not allowed to go
in there, I stood there and waited for her, I had my hands straight
down and then I suddenly felt I was on the ground I fell down, face
downwards.,

What was the time of this ?

It was at 11 o'clock.

“hat happened after you fell down ?

L group of people werc over me and they were beating me
down, Sort of crushing me and I lost my tooth and I had a torn lip.

Qe Do you know who were the members of the crowd who

assaulted you and injurcd you ?

Yes. After getting up I recogniscd onec.

Who was this man you rocogniscd ?

Juma Mohammed.,.

Do you know to which political party he belongs °?

Afro=-Shirazi.

Do you say that he is a member of the Affo-Shirazi Pardy P
Yes,

What about the other members of the crowd

Thoy were Lfro-Shirazi




Q. Have you any reason to say that they were Afro-
Shirazi Party members or supporters ?
A, Because my members would not beat me. They were
members of the Afro-Shirazi: that is why they beat me,
Qo Were you then taken to the hospital ?
A, Yes, in a police car.,
Qe Did the police rescue you from the place where you
were beaten up ?
A, Yes.
Was Juma Mohammed charged with assaulting you ?
Yes.
And what happened ?

It was dismissed.

Cross—-examined by Mr. Talati.

Qe At 11 o'clock outside Darajani polling station there

was a big crowd ?
A, Yes.
Q. And a lot of pushing ? The crowd was moving from
one side to the other ?
A, Yes.
Qo The crowd would be stationary at one time and
suddenly some people would start running ?
A, I am not sure but I saw them going from one side to
the other.
Tear gas shells were being fired 7
After I was hit,
Not before ?
Mo
You have alrsady said thare was -~ crim .nal

-

arising out of this incident 7




A, Yes,

Qe When Juma Mohammed was charged?

A, Yes,

@l And who else ?

A, I complained against Juma Mohammed.

Q. Did you not also eomplain about one other person,

named one other person ?

A, No. There were some witnesses mentioncd him and
said this man was also present.,

Qe A few days after that incidentgad you not mention
the name of Ahmed Aboud ?

A, Yes, because witnesses had mentioned him.

Qe But not you ?

A, I was told by the people. The only person I
recognised was that one, one only, On account of what I was told
by the witnesses.

Qs Did it not transpire at the hearing that in your
statements to the police you had mentioned such morc than what you
said in Court 7

A, When my statement was taken by the police I was not
quite myself. I had these injuries on my mouth and the tooth.
How can one remember at that time ?

Qe When was your case heard ? Last month ¢

A Yes, last month.

Qe You do remember you made three statcments to tho
police which were produced in Court ?

A, Yes.,

Qe Not one of these agreced in detail with your
evidence before the Court ?*  Yos or no,

A. No, that is not so,




Q. Did you not tell the Court that you did not tell the
police officers all that was recorded by the police officers as having
boen said by you: did you not express surprisc of these facts 7 You
know it happened before me. Was I not defending the accused persons 7

Yes.

And I cross—cxamined you, did I not ?

Yes.

On this ver, roint ? And did you not express surprise
to the Court that all that was stated in your statement was said to
have been said by you @

A. Yes,/I gaid so in Court,
Qe You mentioned knives, did you not ?
A, Not me. My witnesses because they saw me at the time

when I was being beaten.

CHAIRMAN That is not an answer. He was asked did you

mention knives.

MR. TALATI: Inyour police statements ?

AL I did not and I denied it before the Court.

Qe Yes, you did, but thec police statement recorded you as
having mentioned Juma Mohammed and Aboud. Were either of them holding
knives 7

A, I denied it in Court. I did not make a statement about

knivesg. I denied it in Court.

MR. TALATI: To the police you did not make these statements,

you denied it but they appeared in your statements ?

MR, KANJI: If my Friend is asking questions about the

statements he should produce the statements.

CHATIRMAN : It is a perfectly proper cross—cxamination.




MR. TALATTI: This cross—cxamination arises purcly from

my knowledge of the case.

Tt is true that you denied before the Court that you had

not told thc police anything about knives. But your statcments to
the police were signed by you, were produced in evidence, were they
not 7

A. Yes.

Qe And they did contain statements to the effect that
sccuscd were both or either of them were carrying knives 7

A. Yes.

Qe You disowned these statements made to the police ?

A Yes. I did not say. I said the witnesses said it.

Qe Your explanation to the Court was that the other
prosccution witnesses in the case had seen knives and not you ?

A, That is so. I said the witnesses saw the knives and
not myself.

Qe Is it not true that out of the two accused persons the
Magistrate held at the cnd of tho case for the prosecution that Ahmed
bin Aboud had no case to answer 7

A, I do not know about that because when he was permitted
to go away I was not theroc.

Q. And is it not true that upon hearing the evidence of
Juma Mohammod he was acquitted 7

A Yes, he was acquitted.

Qe Or you put in the word "dismissed" *

A Yese

Qe The charges against tho two accused were of riotings
secondly - of going armed in publicj thirdly, assembling within 100
yards of a polling station; and then fourthly, attempting wounding 0

A I an hearing it from you because I was not there when

the charges were rcad to them.




Q. I am not sure but were you not some sort of an official
agent for a Z.N.P, candidate ?
Ao No. I am in the welfare section. I take patients or
sick persons.
Q. Were you not the official agent of the Z.N.P. candidate
for Raha Leo?
A, No. I was given that paper to go and vote early so
I could take patients here. That was the reason,
Q. You were given an official form, a prescribed form,
appointing you as an agent for the Z.N.P. candidate at Raha Leo ¢
A, No.
Q. Was not that document produced in Court ?

A, I handed it over to the Superintendent, C.I.D., from Kenya,

Q. 4And it was produced in Court at the time ?

A I do not know.

Qe You do not remember seeing it ? Do you not rcmember
seeing it in Court ?

Noy; I do not remember sccing it.

At any rate there was some paper you said. What was it ©

I was given a paper so that I could be allowed to vote
early and return and attend to the sick pcople.

Qe That is thiss that the Z.N.P. wanted you to wvote as
early as possible so that you would be available for bringing in sick
voters and doing outside jobs ?

A, Yes.

Qs So that in order to enable you to cast your vote early
they made you an agent for Raha Leo ?

A No.

MR. TALATTI: What is it ?




CHAIRMAN: He told you. He said it was a paper which asked
that he bo permitted to vote early so that he could get away and attend

to tho sick people who were going to vote for the Z.N.P.

MR. TALATI: It is only the official agents who could do
that, There is no provision in law for a person to request for permission
to vote. Zverybody had to get in the queue, except those who had

official documents,

CHAIRMAN That is what he told you,

MR. TALATI: Do you know how to rcad ?

A. NOQ

MR. TALATI: Thank you.

Dy the COMMISSION

CHAIRMAN: Was it well known in Darajani district that you
were an active member of the Z.N.P, ?
A, Yes,Sir,
Qe Lhe man who you recognised and you say was onc of the
persons who assaulted you, was he an African ?
A, WiegleihiSage,
Q. A mainlonder or a Zanzibari %
A. My grandson.
Q. Is he a mainlander ?
A, He is a Zanzibar man, from Fuoni which is in
the rural arca,

Q. When was your first statement taken by the police ?

Ao On the samc day, on the 1lst.




When was the second statement taken ?
I think it was the fourth day.
And the third statement 7
At the police hecadquarters when the Kenya people
came.,
Can he give us the approximate date ?
No, I have forgotten, Sir.
Was it a weck after the lst June or more ?
About a week, Sir.
After the 1lst June ?

Yes, Sir.

KANJI: No re-examination, Sir,

(The witness withdrew. )
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(Intorpretor duly sworn)

MR. AMARSI HANSRAJ called and sworn

Examined by Mr., Kanji.

Qe Mr. Hensraj, you uscd to be an Indian morchant at
Kitope Ndani ?
Yos,
Did you have a small shop at Kitope Ndani ?
Ycs.
dnd you wore a trader there from 1950 to 2nd Junc, 1961%
Yos, Sir.
Qe 4m I right that in the same housc in which you were
carrying on business onc room was occupied by a porson called Abedi ?
A. Yes.
% And am I right that in your vory c¢lose ncighbourhood
there was anothor house occupiod by Nassor Soif and his family ?
A Yes,
s In the house in which you wore having a shop you also
had a storc and a room for your residential purposcs 7
i i Yeay
Q. And the arrangements were as follows: thcré was a
shop in the front; si-rc bohind it, room on the side and a vorandah
at the bvack ?

AL, Yos.

ATTORNEY GENERAL: Sir, this witncss is a witness, I undorstand,
in a murder casc that is going to be tricd this weok. I do not want
any evidence given hore which might possibly prejudice +the trial of

that case, I do not know if the Commission would take it in camera?
CHAIRMAN: Wo will wait and 5ea,

ATTORNEY GENERAL: He is one of my witnesscs in a murder cose.




CHATRMAN: We will wait and see what is being asked. We
do not know yet. Mrs Kanji, you heard what the Attorney General
has said ? If you feel that you arc coming to anything which
might roasonably be said to be prejudicial to the trial yoﬁ had

botter let us know.

MR, KANJI: I think all thc Attorney Genorel has in mind

is that thorc may be intimidation.

ATTORNEY GENERALs No. Thorc is an accused man in one
case, there are two murdor cascs, and ninc in anothor, and this
witnoss is a very important witness in tho murder case. I do not
know what cvidence he can possibly give to this Commission which

doos not rolate to the murder casc.

MR. KANTI: I think therc may bo some cvidence which this
men can give to ihe Commission which will not he dircctly rolovamt

to the murder cases

CHATRMAN: W¢ shall have to roly upon your sudgmont.

If you think it is likely to impingo lot ug JeeOW and we can take
the rest in camcra
MR, ®ANJI: It may bo better %o tako the ovidence of this

men in camera on the ground that thoro may he intimidation. Mr,
Chairman, if this man gives his ovidonce before this Tribunal later
on when ho goes out there might be an attenpt.

CHAIRMAN: That may be. If there is any danger of his saying
anything which might be prejudicial to the trial I think woe had better
have it in oamera. So, Mr. Kanji, wo had bettor adjourn for a momen’

or two to clear the room, and then you can proceod.
MR. KANJI: If you please, Mr. Chairman.

CHATRMAN: We will adjourn for a fow minutes,

(The public hearing was adjourncd for
a short timo)




MR, HUSSEIN BIN SAID called and AWOTrN.

Lramined Ly MR, KANJI
Is your full name Hussein bin Said?

Yes.

Are you a trader?

Yes,

Where do you have a shop?

I have not got a shop, but I g0 everywhere.,
Where do you live?

I live at Boraste Kipande.

How long have you been living there?

Since this disturbance took place.

Where were you living before?

Before that I lived at Shauri Moyo.

Is that in Jangombe constituency?

Yes.

Did you vote in the June election?

Yes.

At which polling station were you required to vote?
At the trade school.

Did you go to vote on lst June?

Tes.

Did ycu manage to vote?

4. Yes,

Q. Do you belong to any party? Are you a member of any

political party?
A. Yes.
Which party?
The Nationalist Party.

What happened after you had voted at the trade school?
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Q. What happened after you had voted at the trade school?
A. I was therc for some time until about 2 o'clock;
Seyyid bin Ali came.
Q. Was that immediately after you had voted?
A. OSome time passed, about an hour and a half.
Qs Why were you waiting there?
A. I was waiting for my companions so that we could
return together.
Qe Was there a reason why you wanted to go together?
A. Yes,
Could you tell us what the reason was?
We did not trust to go alone,
Were you afraid?
Yes,

What were you afraid of?

Disturbances, being assaulted or insulted or pushed

about.

Q. Was that going on in that area in your recollection?

A. Yes.

Qs At what time did you go to vote?

A. I went at 10 o'clock.

Q. 4Am I right that before *!at you did hear and sce
disturbances?

A. TYes.

Q. You said after you had waited there for some time
Seyyid bin Ali came there?

A. Yes.

Qe Who is Seyyid bin Ali?

A. He is a man from Zanzibar who is our companion.

Q. What did he tell you?




A. He said to all of us ~ "Whoever has voted, well and

good. Whoever has noty, should not. Let us al1l go back."

Q. Did he say where you should go?
A. He said we should go back to a2 branch.
Qs What branch?
A. Mwembenimba.
That is a branch of the Nationalist Party?
Yes.
Did you go there?
Yes, I did.

Before going to the Branch office did you go anywhere

No.
On the way did anything happen to you?
No.
Did you reach the branch office safely?
Yes.
What happened in the branch office?
A woman came there.
Qs Could you tell us her name?
Ao A woman Jamile.
Q. Is she a member of your party?
Ao Yes,
Qe What did she say?
A. She said - "I want people to go with me to collect mny
children because there is a disturbance now."
Q. Did anyone accompany her?
A. Yesy; seven of us went.
Q. Did you get to a housc?

A Yogs




Q.

A
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Did you menage to g0 into the house?

Five people entered and two of us; myself and one

Khelef remained outsides,

Qe

Ao

What happened to Khelef?

Tmmediately after these people had ontered and closed

the door we saw a crowd on the other side hitting us with stones.

Qe

You told us that these people entercd the house and

closed the door?

Ao
Qe
A
they did not
Qo
A.

Qe

A

Yes.

Why did they not let you'in®

They had no time. When they went in they hid themselves;
have time to come out and open the door for us.

But these people wore with you?

Yes.

What happened to you aftor? Were you hit with stones?

I was hit with several stones, and T looked round and

saw my companion had run away; he was not there.

Qe
A
Q.
&

the head and

Q%

with spears?

What happened to you?

I also ran.

Did you manage to escape?

A short distance away a stone struck me on the back of
I fell down.

Did the crowd com¢ near you after that?

Yes.

What did they do to you?

They struck me with sticks and stones and spears.

Do you have any marks on your body where you werc hit

Yese.

Would you show them? (Witness indicated small scars




on chest and
Qo
you were hit

-A.u

which you have stolen aHope

noxt world."
Q.

of the ASP?
Ao
Qe
A
o
Ao

the branch.
Q.
Ao

QO

wrist).

Was anything said by any member of the crowd whilst

and were on the ground?

Onec of them said - "You are finished today; your vote

Ali Muhsin, you will go and vote it in the

Did you believe these people to be members or supporters

I was certain they werc Afro-Shirazis.

Did you know them?

No, I did not know them by sight.

What happenecd after you had fallen down there?
I tried to get up. I got up and ran until I reached
Which branch was that?

Mwembenimba.

The Nationalist Party?

Yes.

What happened to you there?

My companions came and held me and carried me inside.
What happened to you at the branch?

They were busy epplying spirit on my head and other parts

of the body to stop the bleeding.

Qe
Qe

ke

the window broke,

dae

Did any disturbance arise at your branch office?
Yes.

Could you tell us what it was?

A crowd came up there and started wtoning the place until
and that is where I happened to be.

But you did really see the crowd, am I right?

No, I could not, I was unable to see them, I was not in




a position to see.

Q. Did this crowd mange to get into the branch office?

A. Yes they did,; they climbed up and started breaking the
ceiling in order to jump down.

Q. Did anyone roscuec the peoplec at the branch office?

4. Yes, the police camc.

Q. Was it then that all the peoplo in the branch office
were takon te the Ngambo police station?

A. Yes.,

Cross—examined by MR, TALATI.

Q. What is you race?

Aghbiri.

You are an Arab?

Yes.

At what time did you leave tho trade school for the
station?

At 2 o'clock.,

Lt about the samec timec or soon after did you reach
the Mwembenimba ZNP branch?

From therc I did not stops I went straight to Mwemben

About ten minutes?

Or a little less.

Would you point out the Karimjee Trade School? (Indicated

Where is Jamile's house?
Ae It is near the branch,
Qe 45 Mwembenimba?

Yeo=, near Mwembenimba.




By the COMMISSION.

MR. GROSSMITH: What timc did you first hear that there
were disturabnces?

<+ The night before, Sir, my son who is in the police said -
"Tommorrow you must be very careful at the voting station, and i
immediately aftor you have voted you mist go away; you must not
remain there."

Q. 4t what time on 1st Juno did you hear that there had
been disturbances?

4o When I got this information from my son the night before,

I startod being carcful from %hat timec.

(The witness withdrew)

MR. ALI DHIHAI called and aworn

Examincd by MR. K.NJI

Is your full name 4li Dhihai?
Yes.
are you a motor vehicle driver?
Yes.
Q. TWere you appointed agent of the ZNP candidate for the
constituency of Jangombe?
4o Yes.,
Were you stationed at the trade school?
Yes.,
Was therc a message brought to you that morning that
the votors of the ZNP, whother they had voted or not, should not vote
and should go away?

Ae At what timo?




4t any time.

Yes.

Tell us at what time?

A0 18 ol cloeke

Who brought the message?

Seyyid bin Ali

Is ho a member of the Nationalist Party?
Yos.,

What was his message?

He said to me = "Tcll cevery Hisbu, including yourseclf,

whether he has voted or not, to go away.

Q.

What does "Hisbu" mcan?
Zanzibar Nationalist Party.
Did he say where thesc people should go?

We should go to the branch.

CHAIRMAN: Where?

\
dae

MR.

Mwembenimba?

Qo

% Mwembenimba.

KiNJI: Was any reason given why you should all go to

No.

Did you then go to the Branch Office?

Yes.

and did other people also come to the Branch?
Yes; all threce came.,

So after you had got to the Branch Office of the

Nationalist Party and Mwenbemimba, did you attempt to go out anywhere?

Lo
Qn

A
dae

No; we didn't go out.,
Did you try to go out anywhere?

Yes, I did.




Where did you intend to go?

I wanted to go to Gulioni.

and you started going therce?

Tesy, L rode a bicycle and started to go there.
What happoned to you?

4After having gone about 300 yards.....

From the Branch Office?

Yos,

What happenecd?

I heard someone shouting "Therc is a Hisbu!™"
Docs that mean a member of the Nationalist Party?

Yeso.

Q. Did people begin to gather after these words werc shouted:

ie  Yesy people started coming from diffeorent lanes with
sticks after the shouting.
Qs What pcople werc they?
Pcople of the 4fro~Shirazi Party’
How do you know that they were 4L.S. pcople?

Because they were the people who intcnded hitting peoplec.

CHLIRM.IN: How did he know?

MR. K.NJI: How did you know thoy were pcople of the A.S.P.?
Lo I know that they wore the pecple. . Thoy wanted to hit me.
. Qs Would you believe that these people who were shouting
wers of the.L.5.P. because they shouted? When ycu heard the people
shouting "Hisbu, did you stop or did you ge on?
e L stopped end left the bicycle on the ground and ran.
Qo Now when you Jeft the bicycle, did you scec pcople

around you?

A Yesy I saw people surrounding mc and they made a circlec.
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Qe Could you tcll us what the shouting of thc word
"Hisbu" meant in the circumstanccs?
4e  Beouasc I had alrcady got information that 4.S. pcople
were creating disturbances at covory Polling Station. Thaet is why I
bolicved that they worc Afro-Shirazis.
Now, aftocr you loft your bicycle; what did you do?
Tiiran.
«nd wherc did you go?
I wont back to the Branch.
«wt what time worc you at the Branch?
I was there up to about 4.30 and bofore that somcbody
came and struck me with a stone on my hecad.
Qs Do you know who struck you with = stone?
de If I saw him I would rccognisc him.
Qe Did anything happen to the Branch Office of the
Nationalist Party?
4o aftor I was hit at about 4 o'clock; pcoplc came and
attacked the Branch.
Qs What did they do to the Branch?
¥ They stoned me at the Branch.
«nd did anyenec roscuc the pecople at the Branch Office?
Ycs,; the Polec.
«nd worc you all taken to Ngambo Polico Station?
The three of us loft at that timo - Maalim Naway; myself
and Khalifa,
Qe 4nd werc the other people at the Branch Office taken
to Ngambo Police Station?
4o I do not know that because we loft earlier. Wo were the
first to loavc.
MR. TALATI: Are you an Arab ?

A, Yes,




Qe Did you reeccive ordors to withdraw voters at
about 11 a.me?
4. Yos.

Q. How many porsons collcected at the Mwenbemimba Branch

by 4.30 p.m,?
4+ Therec werc 45 pcoplo, including women.

Qs 4nd there were surcly morc than 45 votors at the

Trade School?

Yos.

ind didn't most of them loave for the Nationalist

Headquarters at Darajani?
Noy, I ddn't know about that.
Do you know whorc the other voters left for?
No, I don't.
What were you going to Gulioni for?

<o My child is being brought up there and I wanted to

go and find out how shc was - how the position was there.

Qs In a house at Gulioni?

e Yesy, at a houso in Gulioni,

Q. How many women werc thorc at Mwenbemimbe Branch?
ae I did not actwally count, but I simply ostimated

that there were about 45 men and women.

Qs Were women about half tho 45%? Half women and half




young men?

than me.

Yecs; or a little more men, porhaps.

ind am I right in saying that the men wero not

Some were young men; some were elderly people.

The young mcn were about your age?

Yes, some about my age, some a little younger

What is your age?

42 ycars.

MR. DOUR.DO: No questions.

CHATRMAN: When you roceived the message to leavo

for the Polling Station, had you voted?

Qe

No;, I did not votc. I have no vota,

Why is that?

Becausc I was in Tanganyika for threc ycars.

D2 you know how many branches thc Z.N.P. have

at Jangombe constitucncy?

die

Qe

v

Ao

Yesy, thrco.

Where arce they?

Saatini, lMwenbemimba and ¥idongo Chckundu.




Hilal Mohamed, called and sworn.

‘MR, KANJI: Your full name is Hilal Mohamed ?
AL Yes:

Q. Where did you reside at the time of the Election

in June, 1961.

A. At Mikunguni.

Q. Are you a member of the Z.N.P?

A. Yes,

Q. Which was the Polling Station at which you had the
right to vote.

A. @Gulioni.

Q. TWere you an agent of the Nationalist Party candidate
at the Trade School?

A. Yes.

Q. At what time did you go to vote on lst June ?

A. I arrived thore at T.45 a.m.

Q. We havo heard in cvidonce that a picce of paper was
prasscd through the window and handod to someconc. Arc you the porson
to whom a piccc of paper was kanded through the window of tho
Polling Station *?

A. Yos, I gavo the papcr.

Q. And it was roturnod to you 7

A. Yos.

Qs That was the appointment of an agont ?

A, Yos.

Q. What was the roason for handing the slip of paper
outside the window?

A. He said "I want thc agents of the A.S.P. and the
4.N.P., who have a right to vote hero and who have dutios at othor

Polling Stations."




Qe That was the Returning Officer 7

A. Yes.

Qe And was it then vhat you handed him your appointment
form, which was a swmall slip of paper ?

A. Yes, that is the one I gave to him.

Ge And was that the paper which was returned to you ?

A, TYes.

Qe Now, after the form of appointment had been returned
to you, what happencd ?

A, The people then said that it is not fair. I had a papexr
for stealing a vote.

Q. Did you form any opinion asto the people who werc telling
you that you had stolen votes ?

A. ©Some I can remember, some I do not.

Ge Bul as a whole; did you form any opinion as to which

political party these people supported ?

A. Yes.
Qs Could you tell us what your opinion was ?
A, I formed the opinion that they would certainly be peoplc
of the A.S.P,
‘4o Did jpu know an& of the poople in the crowd ?
Yosy, somes If I saw thom I could recognise thom.
And do you know thom to bc members of the A.S.P.
Yes.
Now, after the crowd started tclling you that you had
stolen votes, what happened to you ?
L. An askeri came therc and said to me "you had bettexr
leave here" and he hold on to me.
Qs Was thc crowd getting very excited thore ?

A

A. When the askari held me, I was struck




You werc beaton ?

Yos.

What did tke policcmont do afterhe got hold of you 2

another askari camo and held my left hand.

Now Laefcro all tnis havponed; did any Police Officex
check with tho Elcction Office or the Polling Station at Gulioni
as to whethor your vorsioun was correct cr not 9

A, A Eurcpean Policc Officer camo therc.

And did he ask you to hand over the form of appointment

GSe
Pid you give it to him ?
T~ dade
Tid he go into the Polling Station to chock?
He did not go in. He went tottho clork who handed
back the parci to me. He went up to me.
Qs Did you hecar any morc about it ?
A. He first wont to the clerk and then came up to me
and wanted that appointment paper from me and held it. Then I said
to hims: "Give it back to mc'.
Did he give it back to you ?
Yos.
Did he give it back to you after recading it ?
Yes, he road it.
Now you said that the other Policeman came whon you
were being tsken away 7
Yos.

Where woare you heken ?

He said, M™.% ie botter for you #c lioave hore”.

Where were you haken ?




Loa e

A, He was taking me-gway and it was-then that T was -being
' taken away by the Police that the crowd came and hit mec.
n. MWhere were you being taken, do you Xnow ?
A. Iater I knew that they were teking me o Ngembo
Police Station.
7 TWhile you were being 4aken to Ngambo Police Stations
_did anything unusual happcn on the way ?
A. They were hitting me until I met or came acrosSs .
Inspector Basalam.
Q. Was this Inspector with his wvechicles ?
L. Yos, he was with his vchicle, but ho was on the grounda
You mecan ho got down %
Yos.
And what did he do ?_

Ho told tho Askari to put mo in tho vehiclo.

Did they put you in the car ¢

Yese
And what happenod ?
Ho wantcd to drivo the vehiole.
And did he manage to go away from there i
No, he could not. Thoy stood in front and thoy said:
"He cannot leave horc, bocause he is a thiof. He must walk."
Qs Was this thc same 4.S.P. crowd which startod hitting
you at Culioni Polling Station 7
AN es,
0. T¥hat happeoned to you v
¥ore yeu pulled out of tho car 2
Ne  Tose
Q. Did you start walking with the Police constables

to tho Ngambo Policc Station ?
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.Ao

l"

Yos.

Did anything clso happren beforc you got

Policc Station ?

Ao
Ae
on the way.

Jﬁ °

N
)

Station °?

L.

AlL along the way they werc hitting mo.
What with, fists ?
With fists and sticks.

Did anything olsc happon to you besides hitting you

Thcy tore my oclothos.

Was this your oondition beforc roaching Ngambo Police

Ycs.

CHAIRM/AN: A4s a result of tho action of the

Yos, Sir.

MR. KANJI: IXs the porson in this photograph you ?

clove crop.

Yes, Sir.
Werc you then takon to hospital?

Yos.

Cross Examincd by Mr, Swanzy.

Arc you an Arab ?

Yos.

I did not quite catch what you did ?
I work in my shambas.

Aro you a farm labourer 7

I pick nuts in my shambas and also I attond to my

Now, on the lst Junc, 1961, you votod, did you not?

I 3id not have time to vote. I wantod to go and




started 7

)
-g©

At what time did you got there ?

Ted5.

And at what time werc you preventcd from voting ?

I think about 8.10, whon these disturbances startcd.

So you werc there for ten minutos beforo tho disturbances

Yes.

Now, in fact, agoents have tho first opportunity of voting,

just as soon as tho Polling Station opened ?

Ao

Ge

Yes, those who werc conncotod with that station.

Agonts who were doing a job olsowherc had a priority to

votc beforc anybody clse 7

i

Qo

~
Lge

Al
he was beaten

QAo

voting and to
Ao

e

.10 whon you

That is what he wantcd and he required from us.
Now, all thesec preliminaries took placc before 8 otclock 7T

Yos.

/And there was no trouble until 8,10, according to you?

I had hoard that Nuhu Pandu had becn boaten before me.
Oh ! Who is that Nuhu Pandu ? What was ho doing whon
?

I do not know bocause I had not arrivod theore yot .
And wherc was he beaten ?

There at Gulioni.

That would bo before 8 otlclock ?

Yos.

Ted5 ?

Yos.

And by 8 o'clock you were supposcd to have finished
be on your way to your agency work ?

Yes,

Can yow account for the rcason why you stayed until

got into trouble ?
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L. Pirst, the clorks go in thon the agonts and thoir
witnosses who are to vote in that place. That is how it was.

¢« You were agent for the Trade School, werc you not ?

4. Yes,

Ge  4nd you woere supposod to be at the Trade Sohool by
8 ofclock ?

4. Yos, to go and attond to my dutios.

Qe Now i rut it to you that the crowd accuscd you of trying *
to vote twico ?

4. Whon did I vote ?

CHATRMAN: Will you answer the question, plcasc ?

A. I did not want to vote twicec.

MR. SWANZY: No: 1liston to my quostion. What I am tolling

you is this. The crowd socused you of trying to votec twico.

Le It is not truoc. They said this man is stealing a votc.
That 18 what| I mean.. Tho okowd said that. .
Yes, thoy gaid thdt.
Now in the January Elcctions you also playced a part
&s an agent, didn't you °?
Ae' Yose
[ Gel Ana you were notorious ?
A, How ?
N Ls far as some of the crowd werc concerned. They know

your face, didn't thoy ?

A. Certainly, some wbuld know me.

Q. Now when you said you were beaton by the orowd Jou. wore
in fact in between two Police Officers, werc you not ?

Jl. YOSO

~

Qe And your suggestion that the Police stood by and watchod

all the crowd beating you ?
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They werc not standing only, they worc holding me.
To cnter with the crowd to boat you ¥

Yes,

Can it be the Police Officer know you very well ?
Know me how ?

Your Election rccord in January.

I don's know.

PhazGis s ig iy

MR, DOURADO: Did I hoar you say that the Police allowed

the crowd to beat you ?

4s That is how I felt because I was the assaulted person
and I was being held and tho people who were assaulting me thoy worc
not stopped.

G Did you make any complaint to any Police authority
after that ?

4. I went to the Police Station.

(4o When you got thore, did you make any complaint about
the behaviour of tho Police 7

L. Cortainly, because a photograph was teken and they saw

Ge Have you understood my question: you arc suggesting

that the Police allowed the crowd %o boat you up?

Lo Yes; that is now I felt.

4+ You are suggosting that. Now, if that is tho truth,
did you make a complaint about your feelings ?
Ao o Wos T ddds
Ge Where ?
At Ngambo Police Station.

What did you say there ?
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A, ™oy asked me what. hadhappened, who hit me. I said

I didA't know who hit me, but all I knew I was hit after I was

held by the askaris.
% Did you say that the askaris allowod you to be
beaten up ?

Ae That I did not say. But that is how I folts

MR, KANJI: Is it correct that you wont to vote at Gulioni
but tho crowd didn't allow you to votec ?

Ae  Yos,

Qs 4nd thereforec you could not vote on the Election day?

Lr Yas, I dldn't,
CHAIRMAN: About what time did you roach tho Poljce Station ?

A¢ I cannot cxactly remembor bocause I was Toelbdng gisaities
I think it was betweon 8.30 and 8,45.
Qs Werc you kept there by tho Polico ?

A Yes.

~

Ge When were you released ?
A. They scnt for a motor vehicle to take mc to tho hospital.

oo 4nd you were admitted in the hospital ?
No, I was not admitted.
Treatod ?
Yos, I was treatod, I didn't want to be admittod.
When did you leave the hospital aftor being troated ?
Lbout 9,30, Sir.

Were you walking ?
No.

Wherc did yma go from the hospital ?
I wont home at Kajifichoni.,

Did you stay there all day ?

Yo Se
Did you feel too unwell to go out and votc aftor that 7

Yosy Sir.

CHAIRMAN: Thank you.




MR, MIHIJAE S.LEH callcd and sworn.

Examincd by MR. KANJI.

Q. Are you sclf-cmployed, and do you make caps ?
Al Yes,
Are you a mcmber of the Z.N.P, ?
Lie Yes.
Qe Did you go to votec at Darajani on lst Junc, 1961 ?
A Titdaidy
Qe What happened to you when you went to vote there ?
Ao I was removed outside,
Qe You were removed outside from where ?
From the qucuo,

Wore there a number of people who removed you from the

Lie Three pcople came therc first, pcoplc whom I know, and
then later a group followed,
Qe Who are thesc threc people, whom you know ?
Ao Onc is callecd Shabani Kheri; another onc callcd Mgaya.

A third onc is called Sudi Ulodi,

Do you know to which political party these people belong?

Afro~Shirazi,

Is that the Afro-Shirazi Party ?

Yes.

What did thoy do when they rcmoved youw ?

Thoy started pointing at mo, saying "That man has no

ALfter that what happened ?

Lo Then thoy came close to me and then I showed them T

number of voting.




What did they do after that ?
They refused complectely.,
rl-‘hey did not belisve when you told them that you are a
voter; even after you showed them your number 7
Vit They did not bolieve, and I evon showed thom my name
on thc 1list to convincec them,
Qe Which list 7
e It was posted on the wall, and I called them and I
pointed it out to them.
Qe At the time you started to talk to these threo people,
were you in the queuc or had you moved from the queuec ?

Qe I had come out of the quecue to go and point it out to

Qe Why did you take the trouble to point it out to them ?

Lie Because I wantcd to assurc them = I did not want them to
crecate a disturbance, to trouble mo,

Qe What did these threc people do after you had asgured them
of your number ?

Lo They did not agree at all,

Qs What happencd to you after that ?

Ao They took hold of mo by force, pulled me out, at the
samc time hitting me,

Qe Is this the time when the crowd began to come near you ?

A, Yes,

Qv What did the crowd do to you ?

A, They held me, almost lifted me, at thc same timc hitting me

with hands,
Qe Did they just 1ift you, or did they do something elsec

besides that?

A, And pulling my legs aparte




Q. After that, did you become unconscious ?
A When people came to help me I became unconscious.
fell down to the ground,
Q. Whore did these people come from to help you ?
L, They werc in thec quoud. They broke out from the gqueuec
and camc to assist me,
Qe Do you know who these pcoplc were who were coming to
assist you ?
A, Yes,
Werc thoy members of the Nationalist Party ?
Yes, they are my ncighbours,
Were you then taken to hospital 7
Yes,
ind werc you trcatcd as an out-paticent there ?
Yecs, I was trcated as an outpaticnt.
Did you try to vote again on the samc day at Darajani ?

Yos, I did, and I was told that pcoplec were being asked

to go back and they werc being withdrawn,

Qe Did you then vote or not ?
Lo Yes. At about 5 o'clock the Y.0.U. peoplc came and
tool: me to vote,
Qe When you went to the polling station at 5 o'clock, did
you have any difficulty again ?
Yes,
Would you tell us what happencd then ?
When I wanted to go in, I was stopped.
Could you say by whom you .were stopped ?
Some women, I do not know who theoy werc, They said
that this is not for mec,
Were theoy African women 7

Yes,




Qe Did you form an opinion as to which political party
they supported ?

L They arc Afro-Shirazi,

Qo Do you know from your own knowledge whether there were
two doors, two separatc doors, for male and female going to vote at
Darajeni 7

L There werc two doors, but the onc I passed through in
the morning was becing used by both men and women.

Was therc any other door kcpt just for women ?

I do not know.

Cross—cxamincd by MR, KWAW-SWANZY

You arc a Comorian, arc you not ?

Yes,

Did you report this assault to the pblice ?
Yesy I reported on the 1lth June,

When were you assaulted ?

On the lst Junc,

Why did you wait for so long before you rcported it ?

I was ill,
You werc not too ill on that day,; the 1lst Junc, to go
back and vote in thec wrong queuc ?
Qe I do not understand.
Qe On that day, 1lst Junc, you say after you had bocn
assaulted you later came back to vote ?
L. Yese
Qe My question was did you report the fact of your assault
to the police, and you said you did not recport till the 1ith June. My
question now is why did you not rcport on the 1lst Junc 7
A. On that day I just pulled mysclf together, I went

under pain and voted, and aftcr that the pain increascd. [ dads noin 2o




Q. On that day when you went to the quecue the second time

you said you were brought to the voting station by the Y.0.U. members,
is that not so 7
A Yes,
0o Could they not have accompanied you to the police station
to makc a rcport ?

A I did not ask them to takec me,

Q. Since the 11th June whon you made your report to the

police, has therc been, to your knowledgc, any court case on your report?

Lo No cases the people who had assaulted me had disappeared.
Only one was found.

Qe Was that one taken to court ?

Yes,

Qe What was the result ?

Ao He has been imprisoned for a year and a half,

Q. For assaulting you ?

jmo YOS.
ATTORNEY GENERAL:2 No questions,

SIR VINCENT TEWSON: Hhat is your age 7

Al I am about 30.

MR, KANJI: Just for the record, is the colour of your
gkin as black as an African ?

Lo Yes,.

Q. And wore you born in Zanzibar ?

Ao Yes.




MR, ALT RAZA NATHANI callod and sworn

Examincd by MR. KANJI

Arc you an Indian merchant in Zanzibaih
Tos, I am a Zanzibarit I am a morchant.
Is your work in Zanzibar?

Trha
Iw‘.’?; e

Arc you = mombor of the ZNP?

Yos .
ind you take a prominent part in tho activitics of
tho ZNP, thc Nationalist Party?

At dor

Q. On 1st Juno, 1961, tho cloction day, did you tako your

Kikwajuni pelling station?

A, Yos, I did.

Qe Did you takoc him in your car?

A. Yecse.

Qe What is thc namec of your unclo?

A. Abbas Rchmtulla Nassor.

Q. Was hc a votor whosc polling station was Kikwajuni?

A. TYcs.

Q. Whoro did you stop your car whon you took your uncle
to tho polling station?

A. To just asidc somowhorc, a littlc apart from tho
polling station, in accordance with tho rogulation: T cannot go
thoro.

Q. You cannot go ncar the polling stationﬁ it was jusi a
little apart from thc polling station?

A. Yos.

Q. 4m I righ% in saying thet your unclo went to the

polling station: iJhat did you do?%




I was standing outsidc ncar my Cals
Did you scc anyono arrive thoro?
Yose

Who was it?

It wos Thabit Kombo.

Do you know of Mr. Thabit Kombo?

Yos, he is the Goneral Scerotary of tho afro-Shirazi

Q. How did hoc comc - by car or walking?
A. Hc camo by car, a black Hillman cary accompaniocd
pooplce.
Q. Worc thosc throo pecoplo africans?
Yos.
Q. What did Mr. Thabit Kombo say?
4i. Ho camo out of tho car and signallod Iy towards tho

crowd which had gathcred ncar him.

Q. You said tho crowd gathorod noar him. At tho time

whon the crowd gathorod noar him, was ho in tho car or did hc como
out of tho carx?

Ae Out of thc care

Q. Whorc did this crowd comc from?

A. Thc crowd worc sitting on thc opposite sido of tho
polling statione.

Qs Was itin the form of a group, or scattorecd?

A. It was scattored just in a linc.

Q. It was in a lino, was it?%

A. Just in a lino thoy wore sitting.

Q. JApproximetoly how many pooplo gathercd round Mr.
Thabit Kombo?

A, As far as I can rocolloot, apyroximatoly 200 woro
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gathorods I should think.

Q. Did thoy carry anything in thoir hands?

Yos; thoy haed houavy sticks.

Qe 4ind what transpircd aftcr that?

Ae Thoy chocred up at the signal, and thon Mr. Thabit
Kombo addrossod thc mass.

Qe What did ho toll thc crowd?

As Ho said, "Your colloagucs have alrcady startod.
Why arc you so idle? Whom aro you looking for? Lot us finish

thom now."

MR. KWAW-SWANZY Sir, may I say that no suspicion of this
was put during cross-ocxamination carliocr that hc was going to load to
this point. It would havc boocn better for us if my Fricnd had mado

this pointe.

CH.LIRMLN It would havo been betteors I think hc might
have asked thom if they ovorhoard thosc romarks, but that is a mattor

for commcnt.

MR. K.NJI: I did ask Mr. Smithyman, ®ir, to tho bost of

my rocallcctione

CHAIRM.N: It was somctimcs difficult to hcars

MR. KuNJIs I agroc, Sir, and I cannot be quito accurato,
but that is my fcoling.
Qe You did put a suggostion that cortain things had

boon said, but I do not rocall you putting this.

MR. KuNJTI: I do not recall if cithor, SiT. Now thouo
romarks were spoken in Swahili ?

i\¥e In Swahili.




Qe What moening did you gathor from thoso words immecdiatcly
aftor thoy wero said ¢
o I gathcrcd the mcaning that it was & sort of an
instigation to thc crowd, such as I havc alrcady oxporicnced at tho
other polling stations,; with becating and throwing of stonos ~ that
was instigating.
Qe You know that thc polling station is in tho Darajani

constituoncy, do you ?

How far werc you from thc crowd, and particularly from
Mr. Thabit Kombo, whon thosc words woro spokon 7
Lo Just abous lcss than 10 fcot - his car was parked

bchind my car,; and I was stending ncar my car.

Qe Doos Mr. Thabit Kombo know you porsonally ?

Lie I hopo so.

Qe Do you not think it was surprising hc should say thcsc
words to thc crowd when you worc noar him and whon ho know you werc a
fairly prominont mcmboer of the ZNP 7

de No.

Qe Why is it not surprising ?

due As far as I could bolicvo, thc loaders were trying to

instigatc tho mattcr.
CH.IRMAN: Instigating what was happonings,

MR. K.NJIs Yos, tho lcadors of which party ?
The 4.S«Po
Qe So you did not think it was nccossary tor Mr. Thabit
Kombo to bc cautious ¥
Lo No .

B Now immcdiately after you bheard this, did your uucle

comc out of thc polling station 7




LAk

se  Yos, tho crowd rcplicd, "Roady, Bwana". Hec wont to
the polling station and my unclc camc out. I managed to got him

away e

The crowd did not in any way troublo you ?

iie No.,

Qe 4And did you raisc this mattor with anyonc aftor you
loft Kikwajuni ?

Yos,

Who did you talk to about this incidont ¢
I talkcd to Mr, «hmcd Scif Kharusie

Could you toll us who hec is ?

Ho is an cxcocutive momber of ZNP.

Qe I think I omittcd to ask you at what timec the incidcnt
took placo, at what timc Mr. Thabit Kombo addrcssod the crowd. Can
you say what timc it was ?

e A8 far as T rocolloct, I arrived at 11.40 or somcthing
likc that at tho polling station, and this incidont took placc around
12 o'clock,

Qe Why did you roport tho mattcr to Jhmed Scoif and nct 1o
the police ?

Lo Lis T say, ho is a momber of tho Exccutivc. Ho is
Chairman of Wolfarc, and I find his wifc is still on the queuc therc,
waiting to votoc,

Qe Did you roport thc mattor to the police %
Aie Tdads I did not rcport it immodiatoly.

Qe Whon 2id you roport it ?

I think I recportod it somo timec during thco third wiclk

Qe Why did you not roport the mattor immodiatoly wo
diw I did not think it nocegsary bocausc ho

werc awarc of ite.




Qs
A,
Qe
Party branch ?
A,
Q.
Al
Qe
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Cross—examined by MR. TALATI

You said you wcre a merchant ?

Yes.

.

That is so *
Yess

Do you have a placc of busincss ?
Yes.

Where 7

At Kiponda.

In the same placc in which thore is a Nationalist

Yos,.
When did you become a member of the ZNP ?
About two years ago.

Let us be accurate ? When was it ?  You ought o

remembexr the month at least ?

A

Qu

I think it was carly 1960, if I am not mistaken.

You became a moember of the ZNP along with a group of

Indians, did you ?

A
Q.
A.

Qe

No.
You became a member all on your own 7
Yes.

The day you became a member, soon after that the branch

office was opencd, is that not so ?

Ao

Q.

No.

Y54 you not become an important membor of ZNP straight

Not straight away,

When did you become an important member of the ZNP Yy

When I was elecica as appointed chairman of the town

original Council of ZNP.
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Qe When was that ?

Ao In June, 1960,

Qe In six months you became that, and whon did you go to
China, Mr. Nathani ?

Ao Has this question got any concorn ?

CHATRMAN 2 Porhaps you can put it in the form of a questiony

Mr. Talati.

MR. TALATI ¢ L will ask you, did you go to China ?
Al Yee.
@ Whenivdialiyoull golitolChina '¢
I Pl 1960,
Before Jenvary 1960 had you ever taken any part in
politics ?
A. Yes.
Q. Where, on behalf of whom ?
Z.N.P,
Before January 1960 ¥
Yese
What part have you taken.
I have becn an ordinary member.
#dhy did you not say you were an ordinary member of ZNF

before January, 1560 ?

A, Becausce after that we had some other position with

opening a branch, fhat is why when you asked when I was an important:
moember I told you.

Qe Where werc you a member ¢

A, I was 2 member of Malindi Branch.

Q. My question was in +the beginnirg "ilin §id you becomo a
member of Z.NP.?" and you say January 196C, Are you prevared to change

it?  Then did you first become a mombor of &NP Ty




A From 1957.
Qe A card-carprying mcmber ?
Ao Yes.
Qs But you were not in the limelight, were you?
A. I do not fully understand. (THE QUESTION WAS REPEATED)
I was not.
Qe And in July you went to China ?
A, I said so.
Qe In a delogation consisting of how many members of ZNP ?
A. We were 10 pcople.
Qe What did you go therc fore ¢
A A flying visits
Sight—seeing ?
That is 80,
Was therc any conference ?
No, there was no conference.
There is no reason why you should be afraid of disclosing

anything, Mr. Nathani.

A. I am not afraid, Mr. Talati. I am just telling you.
been
X havo[ip almost every part of the world.

CHAIRMAN ¢ Just answer the gquestion.

MR. TALATTI: I want to ask you if your visit was in
connection with politics alonoc. You alrcady said you went with a
delegation to China in July, 1966,
b That is right.
Q. 4nd you went thero just for a visit ?
A. That is right.
Qe From therc wherc did you go 7

A, We came back to Zanzibar.




Q. You visited China only ? 2,
A, We went just to Moscow and China.
Q. Please answer the questions as they are put to you, From
China, where did you go ?
As We came back to Zanzibar,
Q. Before reaching China, where did you go 7
A, We passed Cairo, we passed Moscow. We were in transit

three days: that is nothing.

Q. Since you came back here, what are you in the ZNP ?

A, A member of the Exccutive,
Qs On that election day, at about what time was it you
mentioned you went to Kikwa juni with your uncle ?
About 11,40,
Is your uncle in Zangzibar 9
Yos.,
And you went to the Kikwa juni polling station ?
Yes,
By that time troublc had alrecady started, as you say, in
the other parts of the town ?
Yos.
And you were awarc of that ?
Yes.
Werc you also awarc of the fact that important memberg
of tho ASP know you as a Nationalist member ?
A, So.
Qe And there Mr. Thabit Kombo,y in your brescence, incited the
crowd to violence 7
A. That is what I heard.
Q. That is what happened ?

Al I heard his voice.




He was inciting the crowd to violence ?
That is what I said.,
The crowd was alrcady armed %

They had heavy sticks.

CHAIRMAN ; The witness did say they had heavy sticks,

MR. TALATI: And you werc only ton fect away from Mr, Thavit

Kombo ?
That is right.
Q. And tho crowd was around Thabit Kombo ?
A Yeos.
Qe how many persons werc they ?
A. When I arrived therc; as far as my eyos could tell ma,
approximately 200 poople woere there.
And they let you off ?
Truec.
They did not touch you ?
No.
Q. Nhat was Mr. Thabit Kombo inciting them to do -~ what
did you understand by his words 7
A, I took it that ho was inciting the pcoplec to start
stoning and beating, so that pcople should not go and vote: they shoulfd
run away and not to votce.
Qe And did they start stoning at Kikwajuni polling station
after that ?
A. I do not know,
Qe Did they do so in your presence, until thc time you 1sfi
A X o.
By the time you left, had the crcws Cispcrsed ?

No,




What was the crowd doing ?

They just went back on tho line wherc they were as
before,

What was the line = whero werec they ?

They were sitting under huts, as I said on thc opposite

And they went back to sit there ?
Yes, outside thc huts.
They did not start stoning the polling station ?
I was only for another two minutes therc.
But they went ncar the huts and sat there ?
I saw them going back to sit therc,
Qe You did not consider your life was in danger, was it,
whon Thabit Kombo said those words 9
A No.
Qe Why did you not consider that your life was in danger
A, Bocause one thing I know when I am out on tho politica.
situation, my life is always in danger.
Qe So you wore there, a martyr, rocady to be killed if they
thought fit ? Will you answer that question 7

A Not that nccessarily,

Qe Then what did you go for ?

A I took my uncle to go to vote.

Qe And you were not perturbed by this inciting ?

A, I stayed two minutes. My unclec came out and I ran awey.

Qe You did not run away till your uncle had roturncd from
the polling station ?

A.  They mot, you sce, on the door outside.  Mr. “haiii
was getting inside and this man was coming out, iR The road

was Opeh. I just loapt into the car and I took him away:
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You just saidy "I did not worry about my life".
Exactly.
Qe So it did ?ot natter about whoether a group was going
to kill you or assault you, or not. If they were going to assault
you, you would have taken it as part of politics ?

Ao Why should I ?

Qe Mr. Raza Nathani, I am putting this question to you:
since you havec becomc a momber of the ZNP you are in the habit of
showing off yourself as a lcader — am I right ?

A. Wrong.

Q. When the rioting was going on in Zanzibar, and a number
of dcad bodies were being reccived from outlying districts, did you
not go about the mortuary identifying bodies of people you had never
seen in your life before ¥

-G o S T I identified tho voters whom I knew.

Qo All the Arabs who came from shambas — their dead hodies?

A. 1 did, I idontificd tho bodies I knew.

Qe And as a rosult of your identification, has thore no%
been a considerable amount of confusion in the murder casos ?

A, No.

Q.

A No.

Q. Werc you cver injured during these riots ? I thiriz you
must have becn. I am inviting you to say so. Were you injured ?

A I roceived a stroke only on my leg.

Q. A stroke by what ?

A, A heavy stick, on my right leg.

Q. Where was that ?

Darajanis

What was the result of thai
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Q. Was it bofore 12 o'clock or after - before you sont
your unclo to vote ?
A, After.
Qe How did you receive a stroko on your leg ? What wore
you doing at Darajani %

A I went to ask the people of my community not to votae, not

to risk their lifc %o vote. and to comc back.

Q. Where 4Aid you go to Darajani ?

A, . gaid Darajeni-
Darajani. but where ?
Darajani polling station.
And then what happencd ?
When sticks were coming on, I just roceived a stick hore.
Did you go for treatment for the injuries roceived %
I did not reccive any injuries ?
You said you went lame for a few days.
Yes,; that was shock only.
I sce. Tigiiz part of your political "stunt®, Mr.
Raza Nathani, this roceiving of an injury ?
A. No.
Q. It is most truly and rcally an injury ?
A. Yes, it was truly a shock blow on my leg.
Q. Now you said you have your officos in thc same pirave as
that in which therc is a Nationalist Party Branch, is that so 7
A, Yes.
Qe Do you have a trade licence ?
A, Yes.
Q. This ycar ?
A, Yes.
Qs What trading liconce ?

A. In "the name of M. Suleiman Veorsi.
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That is tho licence you have got ?

Yes.

You arc an cmploycc of Mr. M, Suloiman Versi ?

I am running the business on behalf of M. Sulciman Versi.
ihere ?

Zanzibar.

Whoro in Zanzibar — tho samc place s where tho Branch is?
The same placc.

Yhat busincss a:: you Joing thorc ?

We soll te+. 'ics.

You import .oxtiles, which you scll wholesalo ?
Wholesalc.

Do you have any picce of matorial in that shop ?

Wo do not keop themt there: we koep them in the go-down.
And what have you imported during 1961 7

Khangas and toxwvilce.

And you say you ucal with thom for M. Sulciman Vorsi

Who pays the rent of this placc, M. Sulciman Vorsi or th~ Z.nzi -

Nationalist Party 7

Ao
Qe
A,
Qe
A,
Qe

A

Qs

the name 7

that not so

(]

No rent is paid,

By anybody ?

No.

Not oven by yourself 7
No.

Whose property is that ?
My fathozn's,

Do you havo M, Suleiman Vorsi's namc, & board statins

If you liko to seo, you can.
Will you answer yes or no ?
I told you, there is a sign board.

Thero arc plenty of political sigpboaris outside,




Ab No.
Qe "Zanzibar Nationalist Party Branch" -~ is that the

only one 7

A.  That onlys

Qi And the indtials seeeees
A There is nothing likoe that. Thore is N.E.P.C.O.y
Netional Bducation Promoting Contre Offico.
Qe You 8aid you did not report this incident %ill after
the third wesek was over ?
A Yess
Qs Who asked you to go %o report ?
A Nobodya
Qe Why did you go to report ?
Ae I found it was my duty.
Q. You realised your duty on the third week, is that so ?
YeB.
Qe And to whom did you report that incident ?
A. I sent a lettor.
Q. You sent a writton lettor, addrossed to tho Commissioner
of Police, was it 7
A, Yose
Qs And you were not believed, were you = am T right ®
A How could I say so ?
Qe Jas any action been taken on your report, to your
knowledge ?
A Nothing so far.

Qe Did you go and enquire why action was not taken on

such an important point ?

Ao I 4ricd to check up. I was told that it is being

attendeg. Investigations arc going on.

¢. When did you last enguire from tho police ?

A, Only last month I tried again.
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Qe Last month was September -~ or do you mean August ?

Ay September,
Qe What date did you enquire ?

A. I do not rcmember,

Qe Uome on: you must remcmber. You cannot say ? Was it
early in Scptember 7

A, Maybc.

Qe About a month ago ?
A.  Something like that,

BRIV AT e I sce. Tou know, do you not, that not one ZNP
member has so far come up to the Commission yot — not one witncss has
come before the Commission to say "I saw such and such a person of the
ASP lcadership do this or that".

MR. KANJI: Sir, I think we did have some evidencec on that

CHAIRMAN: No, therc is no witness. You have not called a

witnoss on this point yet, before this ona.

MR. KANJI: I think my witness whose ovidence was in

camera did make somc point about a leader.
CHAIRMAN : No, not this onc. Anyway, we can check 4,
MR. TALATI: Wo are talking about recognised leaders.

CHAIRMAN: Lot us bc clear, Mr., Kanji., Wo are fully alive
to the ovidence that was givon, but Mr. Talati is asking about the
recognised lcadership of the Afro-Shirazi Party, by which he mcans
high-level loadership and not local.

MR. KANJI: I am much obliged, Sir, The matter is clear now.

MR. TALATI:  You have heard of this, have you not ? -~ there
is not onc witness who has come herc so far to allocge that he saw a

recognised lcader of ASP incite the crowd ?
A I do not know.

CHATRMAN : I think on such an important point as this, there
is some justice in Mr. Swanzy's objoctione It is a very important matter,
which has not been suggested to any of the witnosses who were callced by

the Attorney Gencral,
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MR, KiNJI: As I said boforo, Sirs nmy rocollcction is
that I did put to at loast Mr. Smithyman, and I think tho rocord

will show that.

MR. TiLATI: To tho bost of my recolloctiony, tho quostion
was put to Mr. Smithyman that hc had hoard of an incidont
conncctod with Thabit Kombo, Thore was that, but it was not to

this oxtont,

CH.IRNLN: In any ovent, Mr. Kanji is right in saying
woe can vorify it. Tho ovidonco has occupied quito a numbor of
days and it is difficult to romembor cvorything, but wo can vorify
it ono way or tho othor. I would not likc to say dofinitoly

that you did not, but I have no rocollcction of it.
MR. KiNJIs Nor am I saying dofinitoly, Sire

CH.IRM.Ns Eut L think if it was a mattor which had boon

put clcarly, wc would 2ll romombor,

MR. T4LATTs  You have montioncd, Mr. Raza Nathani, you
saw Mr, ihned scif Xharusi, You call him an Exccutive mombor of
tho ZNP. 7You saw him on tho samc day?

As Yos.

Qe Yhat timec was it that you saw him?

Lo I think it was just about a quartor to 12, somothing
like that,

Qe So you went étraight round from Kikwa juni to his
houso?

Noy, T came to the ZNP hoadquartors.
At Darajani®

Yos
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4nd from thero did you go 4o Jdhmed Scif's

Hc was thorce.

4nd you spoke to him straight off?

Yos,

Had you soon .ihmed Scif's wife at the polling
station?

Le I saw hore

Q. Did you go anywhorc ncar tho ladics! soction of

tho polling station?

Ae DNoo

Qe Whorc did you scc her?

Ao I saw hor outsido in tho gquouc waiting
for her turn, |

Qe Thore worc a numbor of pooplc waiting in the quoucs
at Kikwajuni?

Ae Which gquouc?

Qe In tho quoucs.

4+ Which quouwoe aro you roforring to.

Qe I said qusue.,

4. In tho quoue for men therc were only fow, and in
the ladics thore woro manye. Which aro you roforring to?

Q. I said quouos = in tho quowos. Will you answor?

4e  In onc quouwo thore were many and in tho other only
fivo or six woro stending.

Qs 4und woro you not anxious - did you not fcol anzious
for tho safoty of thosc votors?

A« I nust bo.

Qs You did fool anxious?

die i iYese




Qe So tho only thing you did was you wont back
to Darajani and roportod the incidont to ihmed Scif Kharusi?

Ae TYos,

Q. Did you cxpoct to sco him thor. - did you oxpoct
him to bo thore?

Le Nog

Qe Why did you go to Darajani to your Heoadquartors?

Ao That was our Hoadquartors. I have to roport
cvorything thocro.,

Qe So you thought it was bost to go to Hecadquartors to
report that incidont?

Ae Bxactlye

Qe 4nd you found dhmod Soif Kharusi incidentally thero?

Yos.

So you spokec to hime Did you rcport this to anybcedy

Ay No.

Qe Who had you gonc to rcport to thoro, at the
Hoadquartors?

Ae I said I rcportoed it to Ahmed Scif,

Q, But hc was only incidontally thoro?

Ae Yos.

Qe Whon you loft Darajani, you wont to Hoadquartors
oxpocting to scc whom?

4e Uny membor of tho Exccutive, just to convoy tho
nessago, and thon go to my polling station.

Qs Do you know if Ahmed Scif madc a mport of this
immediately to the police, or not?

Wit i d e inoitie

Qs ‘hy did you not comsider that important - not

informing the police?




A¢ I had roported to my fxecutive member, and I had
to go to my polling statione

Qs It was not nccessary to roport to the police about
this incidont?

Lis Yes, because the polico were aware of all those
disturbances.

Qe Wore thoy? You had just scon a crowd of 200 boing
addrossod by Thabit Komboy, inciting thom to violenco, and you had
Just scen a largo queuc of votors, cspcocially womon votors. You
wont down to Darajani - corrcct?

Ae Yo,

Qe In oxdor to réﬁort this vory incident =t your
Hoadquartors?

is  Yose

Qs 4nd you just spoke to ihmed Scif Anarusi thorc, who

was incidentally presont = corrcct?

die Yos.

Q. Did you not comsidor it nccossary that tho polico
should bo informod?

A, the police wore thoro at the polling stafioh and
tho p,.g:’Lcc: worc awarc of thaoso diefurbanccé in tswn.

Qe What Qolico did you soc at tho‘polling stdtion?

A« Thore wordeolico constablos,

Q.’ Where worc thoy?

Ae Onc was outsido the gato and onc was insido.

Qe - That is within the polling station?

A.‘ Yos.

@s - This happoncd outsido tho polling station?

Ay YO8
Qs - Did you imagino tho crowd of 200 could bo controllod

by two polico officors - did you imeginc that was possible?
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Ae How could I think so?

MR. T4ALLTI:  You can oithor say yos or no. Did
you imaginc at that timo that tho two police officors wero
capablc of controlling this crowd?

CHATRMAN: If it started misbohaving?

As Well,; ovon five poople cannot somotimos be

controllod by twoe.

MR, T.uLATT 411 the more ruason why 200 could

not bc controllod by two,

CH.IRMuNN: Why do you not answer the questionf?

Did you think thoy could? You did not, did you?

Le I did not,s

MR, TuLATI: Did you not think it was your duty that
tho police should be informod for safoty roasons?

Ao But I saw tho polico worc thoros thoy wero
awarc of it,

Qs You say thoy wcre awarc of it?

Ae The disturbancos had alrocady startod.

CH.IRML.N: Worc thoy constablos?

As 4t tho polling station, Pir, yos.

MR, TALATI: Did thoy hoar Thabit Kombo, do you
think?

se Nos

4s Thoy did not heoar Thabit Kombo addrossing the
crowd, but still you maintain thoy woro awarc of thc incitomon®
that Thabit Kombo had causod to this crowd®  S+ill you maintain
tho police worc awarc of this?

ds TYou do. not make it clear. How could tho police

know tho thing which I mysclf had hoard?
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CH.IRM.N: But you have alrcady told us that you abs%ainocd
from reporting the mattor to tho polico bocausc the police worc awaro
of tho inpidont.

A, Tho incidents in town that woro taking placc.

Qs No, thc inforcnco that I drow nysoclf was that thoy
worce alroady awarc, that they had gvorhcard tho incitomont. You did
not intond to convey that?

Ly No, how could tho policc know?

Q. Do not ask me a quostion, You did not intond to
convey that moaning?

Le NOeo

A. 4nd you did not think tho two askaris on duty overhoard
tho incitemont?

Al NO L]

i A v

MR. T.LATI: Do you know from timc fo tiﬁo répofts wore

boing mado to the policc on the 1lst, 2nd and 3rd Juno by
Nationalist Party mombers of any incident that thoy camo to know of -
do you know of that?

A. I do note.

Q. Wolly, I may tcll you that information was beoing givon
to tho policcs Is it not strangc that this information was not
givon, Mr. Raza Nathani?

Ae Woll, I do not know whothor it was given by Ahmed Soif
or novte

Q. You do not know whether shmod Soif gave thc information
to the policc or not? You know why I am putting so many questions
to you?

Al Nols

MR, T.LATI: It is becausc let me toll you you arc a




CH.IRMAN: I do not think you should usc a word

of abuscCe. You can suggest thet ho is not spoaking the truth.

MR, TALATI: I am sorxry, Sire. You arc not
spoaking tho truth: that is thc roason.

ie You can suggest anything.

CH.IRM.iN: Hc disputocs ite

A. You can suggest anything but you cannot accusc

MR. T..L.TI: Mr. Raza Nathani, am I right in
saying you dopond on politics for your living?

Ao Noo

Q. That is not truo?

JL e No'b t ITUC e

Crogs—oxenincd by the ATTORNEY GuNiR.l

Q. This lotter you wrotc to the policc: can
you give us any idoa whon you wrotc it - this lotter

reporting tho incidont?

CHAIRMAN: He said aftor the third wecke

ATTORNEY GiNZR.Lt Did you write it in long-
hand, or was it typod?

ns I ‘bypod ite




Have you a copy? Do you producc a copy

I have not got it horoc.
Qe Can you produce a copy?
Ls  Whon I addrosseod a lettor to the
POLlicCCs s
Qe Havo you a copy?

A.. NO, bil‘-

MR. KiNJI: Siry, I think I can heclp, I have a
statement which was made by this witnoss, and I think that was

tho statomont which was sont to the policc,

ATTORNEY GENZR.L: Ho said ho typed a lottor to tho

CHATRMuN¢ Mr. Kanji thc witnoss has told us about a
lottors He was askod, "Did you go and roport it?" and he
said, "I wroto a lottur". Hc is now boing askod if he has a
copy of ite If you can prodﬁco a copy of tho dooumecnt that
was sont; you can tell your lcarnod Friond so. Whon was it
tekon? Ho will want to know that.

G(TTORNEY GENuRALe: How did you rcoport this matter to
tho Commissionor of Polico? What was tho form the lettoer
took?

Ae I wrotc a lottor, I mado a statcmont.

Qe You wrotc a lottor and madc a statomont?

Ae That was a statomont: I mado a statcomont.

Qe Now did you over scnd a typowriticn statomont to
tho Commissionor of Police? L. Yos, I said so,

Qe 4 signod, typowritton statoment? A. Yos.

Qe Did you takoc a copy of that statomont?

i Yos, I had a copye




Where is the copy ?

I have not got it herc with mc.

Where is it ?

It should be cithor in my ofifidlce s ior S
Can you producc it tomorrow morning ?
Yese.

111l you produce it tomorrow morning ?

Yos.
CHATRMIN ¢ If it is here, as he says,; we can look at it now.

ATTORNEY GENERAL: You say you heard the matter was under
investigation. How did you hear that ? Did the police tell you the
matter was under investigation ?

A Personal contact,

Qe Porsonal contact with whom ?

A With the police.

Qe Which policcman - was it a constable at the gatc, or at
police headquarters .2 Who told you ?

A At the Central Police Station.

Qe Who was it ?

Le I do not remember; but then I was going to Ziwani, the
ﬁoadquartors.

Q. Let us deal first with the Central Police Station. You

say you enquired there and somc police officer you cannot remember who

told you this ?

Ao Ycse

Q. You also went to police headquartcers at Ziwani ?
' A. Yes.

Q. Of whom did you make cnquiries there ?

A. There is a C.I.D. inspcctor thore.
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What did he say to you ?

He said "We aro investigating the matter",

And when was that ?

That was last nonth, in Septeomber.

Who was the police C.I.D. inspector ?

I do not know him by namec.

And you have no writtcn information from the police as
to the progress of the investigation or that they werc investigating
the matter ?

.A.o NOQ

ATTORNEY GENERAL s Sir, I think I shall be able to put these

questions to Mr. Wright when ho is recalled,

By the COMMISSION.

CHAIRMAN: And who did you address this communication to ?
when you sent the letter, did you post it yourself or have it delivered
by hand ?

A, They were sent under despatch, I think, if I am not
mistaken.

Qe By hand ?

Ao By hand,

Qe And who did you address 2 biiton?

A Tho Poizce Commissioner,

Q. The Cormissiocnes of Police ?

A, Yes, the Crmnissioner of Policee

Qe and when you made your enquiry, the first enquiry, you
made at the Central Polina Station ?

A, Yes.

Qe And the second ?

A, At Ziwani, the Pnlico Feadquarters,




ATTORNEY GENERALsS It is in the Stone Towm, Sir,

CHATIRMAN ¢ Thank you.

Qe It did not occur to you to make an enguiry of the
person to whom the complaint had originally been addrcsscd.

A I could not got the opportunity.

Qe Now you have told us that you did not report the
incident to the policc until after the third weeck of June ?

A Some time during the third week.

Qe Yesy, we are not pinning you down to a datec. Did you
regard this incitement on the lst June by one of the recognisced leaders
of the Afro-Shirazi Party as a scrious matter ?

He I did.

Qe Would I be wrong . in assuming you regarded it as a
very scrious matter ?

A No,

Q. Then why did you take upwards of three wecks to make up
your mind to report it to the police ?

Av' The fact is that, as was pointed out by Mr. Talati, I was

occupied in the burial oeremonies for the first week, for the murdered

people. I was one of the persons involved there to arrange for the

burial,

Qe In the first week ?

4, 'n addition to that, I was taken up in the Refugee Camp
as Supervisor,

Qs But it was a serious matter. Did it not occur to you
that it was a matter which ought to have beon drawn to the notice of
the authorities very much earlier than three woecks after the event ?

A. Of course; but since I had alrecady conveyed to my co=—
Exccutive member the message — I am not surc whether he had put it up

or nots I thought he had alrcady put it up.
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Did you make any cnquiry ?

At the place ? No, Sir.

Did you cnquire of him ?

Well, he said, "I am putting it up',
Afterwards did you enquire of him ?
Of whom ?

The person to whom you reported it.

Yes, T did find out from him, and he said he was putting

Qe Then was that ?

AL That was about the first wock of Junc,

CHAIRMAN Mr. Kanji, have you the document you suggost

is the onec ?

MR. KANJI - 1. am not quite sure, Sir, but I think this is

the document. There was a special organisation, I understand, of the

ZNP, which dealt with ali tho complaints, and that scction of the ZNP
sent the Commissioner s covering letter, not with other statements but

with this. I think I had better put this in at a later stage, not now.

CHAIRMAW:  Very woll.

ATTORNZY GENERAL: Sir, I was wondering why, if Ahmed Scif said

he was going to put it up, this witness took it upon himself to do so.

CHAIRMAN If you thought that tho person on tho Excecutive
you had reported the incident to had put it up to the police, why did you
write yoursclf threc wecks later ?

A. When I checked up he said he had conveyed it on phone
personally — but he did not put it in writing. Then he asked me since I
was a witness and hoard all these things ~ he asked me to pub it in

rwriting.




e

Qe And that was when you decided it was your duty to

A, To put in writing, my duty.

(The proccedings were adjourned until
8.30 a.m. on Thursday, 5th October, 1961, )
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